
 دكتراي افتخاري دانشگاه امريكا 
به مخترع تربت حيدريه اهدا شد   

دانشگاه رجيس امريكا، با اهداي      خراسان رضوي
پزش�كي  افتخ�اري  دكت�راي 
بشردوستانه به فرشيد مومني، مخترع جوان تربت حيدريه، از وي 
به پاس فعاليت هاي علمي و پژوهشي در زمينه مهندسي پزشكي و 
ك�رد.  تقدي�ر  ح�وزه  اي�ن  در  متع�دد  اختراع�ات  ثب�ت 
رئيس دانشللگاه آزاد اسلللامي واحد تربت حيدريه با اعلام اين مطلب 
گفت: مومني، مديرعامل شللركت دانش بنيان پللارت تربت حيدريه 
و عضو باشگاه پژوهشللگران نخبه اين دانشگاه اسللت كه پيش از اين 
نيز دكتراي افتخاري دانشللگاهي در روسلليه به وي اهدا شده است.  
علي عليزاده، اهداي دكتراي افتخاري دانشللگاه رجيس امريكا به اين 
پژوهشگر تربتي را به دليل ساخت بالش ارگونوميك و هوشمند كمك 
تنفسي و نيز توليد بافت و عصب از نخ ابريشم عنوان كرد.  مخترع جوان 
تربتي نيز گفت: دانشگاه رجيس همچنين از وي براي حضور در كنگره 
جهاني پزشللكي بشردوستانه كه خرداد سللال آينده در امريكا برگزار 
خواهد شد، دعوت به عمل آورده است.  وي گفت: بالش هوشمند داراي 
سه كاركرد تزريق اكسيژن، تزريق دارو و رطوبت از طريق هوا به بيمار 
است كه عمدتاً براي بيماران داراي نارسايي تنفسي يا افراد در معرض 

تهديد حمله قلبي مورد استفاده قرار مي گيرد. 

در بسياري از هسته هاي قديمي، آنچه داراي ارزش 
است نه كالبد موجود و بناها و ساخت شهرهاي آن 
كه گذرها، مراكز محله اي، روابللط اجتماعي ميان 
ساكنان، يادمان ها و نشان هاي بافت است كه داراي 
ارزش اجتماعي و فرهنگي اسللت.  از اين رو دخالت 
در اين بافت ها صرفاً نبايد از نللوع اقدامات كالبدي، 
اصطلاحاً بازسللازي از نوع تخريب و دوباره ساختن 
باشد. در بسياري از عرصه ها بهسازي بافت و اقدام خرد 
و مشاركتي با مردم ساكن در آن شيوه  بسيار مطلوب 
و پايداري را ارائه مي دهد كه مي تواند در طول دوره 
كوتاه مدت صورت پذيرد و رفاه شهروندي را در بافت 
توانمند سازد. استاندار اصفهان ضمن تأكيد بر ضرورت 
تسريع در احياي بافت هاي فرسوده، پيشرفت احياي 

بافت فرسوده اصفهان را در شأن اين استان نمي داند. 
رسول زرگرپور گفت: بر اسللاس پيش بيني ها بايد 
۶۰ درصد بافت فرسللوده شهر اصفهان احيا مي شد 
ولي در حال حاضر ۲۰ درصد اين بافت احيا شللده و 
اين مسئله در شأن شهر اصفهان نيست.  وي با بيان 
اينكه بافت هاي فرسوده علاوه بر مسائل و مشكلات 
كالبدي، اقتصادي و فرهنگي فضاهاي شهري را هم با 
مشكل مواجه كرده است، افزود: به منظور پيشگيري 
از عواقب نامطلوب و گاه غير قابل جبران اين معضل 
فراگير، سياستگذاري براي احياي بافت هاي فرسوده 
شهري و نوسازي ضروري است. استاندار اصفهان با 
بيان اينكه احياي بافت هاي فرسللوده در زيبا سازي 
شهر و ارائه خدمات امدادي و شهري به مردم نقش 

مؤثري دارد، گفت: بايد به عمليات احياي اين بافت ها 
سللرعت داد و اگر نياز به تصويب مصوبات جديد و 
هرگونه همكاري استانداري اصفهان در اين زمينه 

باشد، نهايت همكاري صورت خواهد گرفت. 
   نقش مردم در بازآفريني بافت فرسوده

طرح هاي ساماندهي بافت فرسوده در زمره طرح هاي 
تفصيلي ويژه اي است كه  بايد بر اساس واقعيت هاي 
اجتماعي، اقتصادي و فرهنگي ساكنان اين نوع بافت 
انجام گيرد.  مديرعامل سللازمان نوسازي و بهسازي 
شللهرداري اصفهان در اين باره به »جوان« گفت: در 
۲۳۰۰ هكتار بافت فرسوده در مناطق ۱۵گانه شهر 
اصفهان ۵۵ لكه بافت فرسوده شناسايي شده است كه 
در آنها پلاك هاي ريزدانه اي وجود دارد و امكان نوسازي 

آن فراهم نيست و تنها پيشللنهاد براي نوسازي اين 
بافت، تجميع پلاك هاي ريزدانه است. حسين جعفري 
پيرامون مشكلات بافت فرسوده افزود: بافت فرسوده 
به لحاظ ايمن نبودن، كمبود خدمات و ناكافي بودن 
زيرساخت ها و همچنين عدم دسترسي آسان مشكلاتي 
دارند كه امنيت اين بافت ها را دچار خدشه كرده است.  
وي ادامه داد: اين مشكلات باعث مي شود كه جمعيت 
حاكم در بافت هاي فرسللوده اصولاً از جمعيت بومي 
تخليه شده و به نقاط ديگر شهرها انتقال داده مي شوند و 
بافت ها خالي از سكنه مي شوند يا حتي ناهنجاري هايي 
اتفاق مي افتد كه اين بافت ها را دچار مشكل مي كند.  
وي با اشاره به اينكه بافت هاي فرسوده به دليل كمبود 
سرانه هاي فرهنگي، آموزشي و زيرساخت هاي شهري 
دچار مشكلات زيادي هستند، اضافه كرد: ورود افراد 
مهاجر مشكلات بافت هاي فرسوده را چند برابر مي كند 
و به رغم اينكه بسللياري از افراد به بافت هاي تاريخي 
تعلق خاطر دارند، اين محلات دچار مشكلاتي هستند.  
مديرعامل سللازمان نوسازي و بهسللازي شهرداري 
اصفهان خاطر نشان كرد: براي كاهش اين مشكلات 
بايد مطالعات دقيقي از معضلللات و دلايل به وجود 
آمدن آنها در بافت هاي فرسوده انجام شود و راهكارهاي 
مرتبط مورد بررسي قرار گيرد.  وي افزود: اولين راهكار 
اين است كه همه افراد ساكن در اين محله ها شناسايي 
و نسبت به حق و حقوق خود و آسيب هايي كه در بافت 
فرسوده وجود دارد، آگاه شوند.  جعفري با بيان اينكه 
نقش مردم در حل مشللكل بازآفريني بافت فرسوده 
بسيار مهم و اساسي است، گفت: معضلات بافت هاي 
فرسوده اجتماعي اسللت نه عمراني؛ در اين بافت ها 
مداخله مستقيم دولت و شهرداري هم كارساز نيست 
بلكه خود مردم نقش اساسي تري دارند ضمن اينكه 
همه دسللتگاه ها بايد نقش خود را همانگونه كه در 
نقاط برخوردار انجام مي دهند، در نقاط فرسوده هم 
به وظايف خود عمل كنند تا عارضه هاي بافت فرسوده 
مرتفع شود.  وي ادامه داد: نكته حائز اهميت اين است 
كه مردم بايد احساس كنند مسئولان شهري در جهت 
بالابردن كيفيت زندگي و مسائل اقتصادي و كالبدي 
آنها گام برمي دارند.  به هر حال بسيار پر واضح است كه 
طي ساليان گذشته، شهرداري اصفهان راهكارهاي 
مختلفي را در جهت احيا و بازسازي بافت هاي فرسوده 
شهري تجربه كرده است اما در واقع احيا، نوسازي و 
بهسازي بافت هاي فرسوده اتفاق نمي افتد مگر اينكه 
اين مسئله توسط مشاركت و حضور و همدلي مردم 
صورت پذيرد.  امروزه مشاركت از اركان مهم تجديد 
حيات شهري به حسللاب مي آيد. يكي از زمينه هاي 
مشاركت مردم در عرصه شهر، مشاركت در بهسازي و 

نوسازي بافت هاي فرسوده مي باشد.

شهرستان اسللتهبان با دارا بودن ۲۳ هزار هكتار 
و توليد سللالانه ۳4 هزار تن انجير كه بيش از9۰ 
درصللد آن به خارج از كشللور صادر مي شللود، از 
بزرگ ترين قطب هاي توليد ايللن ميوه در جهان 
به حساب مي آيد.  محمدصادق حميديان، رئيس 
تشكل صادراتي خشكبار و خرماي استان فارس 
در اين خصوص مي گويد: اسللتان فارس يكي از 
قطب هاي توليد ميوه انجير به شللمار مي رود كه 
بالاترين و بهترين نوع آن را به خود اختصاص داده 
كه صادرات 94 درصدي اين محصول به خارج از 
كشور گواه بر اين مدعاست و مي تواند تحت عنوان 

يك برند ملي، ثبت جهاني شود. 
   استهبان قطب انجير كشور 

در حالي كه باغ هاي انجير بسياري در كشور وجود 
دارد، اما كيفيت انجير استهبان به قدري بالاست كه 
علاوه بر مشتريان داخلي، خارجيان نيز از طرفداران 
اين ميوه، مخصوصاً نوع خشك آن هستند به طوري 

كه در سال 9۱ حدود ۱۰هزار تن انجير به ارزش ۳8 
ميليون دلار كه 94 درصد انجير صادراتي كشور را 
شامل مي شود به خود اختصاص داد.  محمدصادق 
حميديان رئيس كميسيون كشاورزي اتاق شيراز با 
تأييد اين موضوع مي گويد: سالانه ۱۲هزار تن انجير 
در استهبان توليد مي شود كه معادل 4۰ درصد از 
محصول توليدي استان است، همچنين مزه،  طعم، 
اندازه و ارگانيك بودن را مي توان از مهم ترين ويژگي 
اين ميوه دانست و اين منطقه به عنوان بزرگ ترين 
انجيرستان ديم در جهان شناخته شده است.  اين 
فعال بخش خصوصي مي افزايد: سللالانه ۳4 هزار 
تن انجير بلله ارزش ۶۰۰ ميليارد تومان در بيش از 
۲۰ شهرستان فارس از جمله نيريز، داراب و جهرم 
كشت مي شود و كيفيت خوب اين محصول سبب 
شده تا عنوان بزرگ ترين صادركننده انجير كشور 
به ايران تعلق گيرد و ايالات متحده امريكا، اتريش، 
هلند، آلمان، اسپانيا، فرانسه، ايتاليا، برزيل، يونان و 

مكزيك در رده هاي بعدي قرار بگيرند. 
  مشكلاتي كه گريبانگير اين محصول شد

با تمام اين مزايا، از چند سال پيش برخي مشكلات 
سللبب شللد تا فروش انجير در بازار جهاني دچار 
مشكل شود كه مي توان به خشكسالي، تحريم ها 
وكاهش قيمت صادراتي اين محصول اشاره كرد.  
صمللد رنجبري، رئيللس اداره تنظيم بللازار جهاد 
كشللاورزي فارس با تأييد اين مشللكل مي گويد: 
در حال حاضر هللر كيلو انجير درجه يك اسللتان 
چهار دلار صادر مي شللود كه ايللن قيمت حتي از 
قيمت هاي بللازار داخلي نيز كمتر اسللت.  وي به 
آمارها اشاره مي كند و مي افزايد: در سال 9۱ حدود 
۱۰ هزار تن انجير بلله ارزش ۳7 ميليللون دلار از 
استان فارس صادر شد ولي اين مقدار در سال 9۲ 
به 4 هزار و ۵۳8 تن و به ارزش ۱۶ ميليون و 8۳۰ 
هزار دلار رسيد.  رنجبري ادامه مي دهد: در شش 
ماه نخست سال 9۳ نيز صادرات انجير فارس نسبت 

به شش ماه نخست سال 9۲ از نظر وزني ۳۰ درصد 
و از نظر ارزشي ۲9 درصد كاهش داشته است.  وي 
اظهار اميللدواري مي كند كه با كاهش مشللكلات 
صادراتي و بالا رفتن قيمت ها دوباره انجير استهبان 

بتواند به شكوفايي دوران قبل خود بازگردد. 
   بيماري موزائيك بلاي جان انجير فارس 

كاهش قيمت جهاني، تحريم ها و خشكسالي، تنها 
مشكلاتي نبودند كه گريبانگير محصول صادراتي 
اسللتان فارس را گرفتند، بلكه در يكي، دو سللال 
اخير شلليوع بيماري آفت موزائيك سللبب شد تا 
انجيركاران مشللكلات قبلي را از ياد ببرند چراكه 
اين بيماري به شدت حيات درختان انجير منطقه 
را تهديد مي كرد.  محمدمهدي شللرفي، فرماندار 
شهرستان استهبان با تأييد اين مشكلات مي گويد: 
درحالي كه بارش ها و برداشللتن تحريم ها سبب 
خوشحالي انجيركاران استان شده بود اما به ناگاه 
شيوع بيماري آفت موزائيكي موجب شد تا تعدادي 
از انجيرستان هاي منطقه به بيماري موزائيك مبتلا 
شوند.  وي مي افزايد: بيماري موزائيك انجير يك 
بيماري عفوني اسللت و در تمامي كشورهايي كه 
داراي باغات انجير هستند، به عنوان يك بيماري  
بسلليار خطرناك و تهديد جدي براي باغات انجير 
محسوب مي شللود.  فرماندار شهرستان استهبان 
با اشللاره به تعداد درختاني كه بر اثر اين بيماري از 
بين رفتنللد، ادامه مي دهد: در ايللن مدت به دليل 
خشكسللالي هاي شللديد تعداد زيادي از درختان 
كه قدمت چند صد ساله داشللتند از بين رفتند و 
تعدادي ديگر نيز سرشاخه هايشللان خشك شد. 
همچنين در اين مدت ۶ هللزار اصله درخت انجير 
كه به آفت موزائيكي مبتلا شللده بودند قلع و قمع 
شللده و اين درحالي اسللت كه هم اكنون تعدادي 
از انجيرسللتان هاي اسللتان نيز به ايللن بيماري 
مبتلا هسللتند.  رئيس سللازمان جهاد كشاورزي 
استان فارس مي گويد: با توجه به اينكه تعدادي از 
مزرعه هاي انجير در شهرستان نيريز و استهبان به 
اين بيماري مبتلا شده، جلوگيري از شيوع آن در 
دستور كار قرار گرفته است.  محمدمهدي قاسمي 
مي افزايد: در اين خصوص تعللدادي از مزرعه ها و 
درختاني كه به بيماري موزائيك مبتلا شده بودند 
به  طور كامل نابود شدند تا از پيشرفت اين بيماري 
به ديگر درختان جلوگيري شللود.  رئيس سازمان 
جهادكشاورزي اسللتان فارس مي گويد: اين آفت 
موزائيك از جمله بيماري هايي اسللت كه با دست 
هم قابل انتقال اسللت و تنها راه مبارزه با آن، قطع 
كردن درختان آلوده است. از اين رو كشاورزان بايد 
براي جلوگيري از شيوع اين بيماري به هشدارهاي 

گياه پزشكان توجه كنند. 
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شهر اصفهان ۲۳۰۰ هكتار بافت فرسوده دارد

فقط 20 درصد بافت فرسوده اصفهان احيا شده است

»موزائيك« 6هزار درخت انجير استهبان را قطع كرد
قلع و قمع درختان تنها راه مبارزه با بيماري موزائيك

رئيس اتاق بازرگاني و صنايع استان    كرمانشاه
س�ليمانيه عراق از تخصيص دادن 
حدود ۲ هزار و 4۰۰ هكت�ار زمين براي ايراني�ان در ناحيه صنعتي 
اس�تان س�ليمانيه و ارائ�ه مش�وق ها در اي�ن زمين�ه خب�ر داد. 
سيروان محمد محمود و هيئت همراه در ديدار با همتايان كرمانشاهي گفت: 
به رغم گذشت يك سال از اين تصميم، هنوز هيچ صنعتگر يا سرمايه گذار 
ايراني اي به ما مراجعه اي نداشللته  اسللت.  وي با مهم ارزيابي كردن مرز 
پرويزخان افزود: در اين مرز توانايي هاي صادراتي زيادي وجود دارد و اكنون 
47 درصد از واردات اقليم كردستان از ايران به واسطه اين مرز انجام مي شود.  
رئيس اتاق بازرگاني و صنايع استان سليمانيه عراق افزود: مرز پرويزخان 
صرفاً ويژه واردات كالا به اقليم كردستان نيست و به ساير مناطق عراق هم 
كالا صادر مي كند.  محمود يكي از مشكلات وارداتي از ايران به خصوص در 
مرز باشماق مريوان را در حوزه خشكبار عنوان كرد و افزود: بيشتر خشكباري 
كه از ايران به مقصد اقليم كردستان صادر مي شود، به دليل كيفيت پايين، 
برگشت مي خورد كه ميان وزارتخانه هاي كشاورزي و بهداشت و سلامت 
اقليم كردستان نشست هايي براي رفع اين مشكل برگزار شده است.  اين 
مسئول افزود: پيش تر واردات مواد سوختي تنها از سوي دولت انجام مي شد 
اما با آزاد شدن واردات اين محصولات از سوي بخش خصوصي اقليم، انتظار 
داريم همكاري هاي فزاينده اي با ايران به عنوان يكي از كشورهاي توانمند 

در زمينه توليد مواد سوختي انجام دهيم.  

 اجلاس سراسري نماز
 در استان ها برگزار مي شود 

اجلاس سراس�ري نماز ب�ا هدف       مازندران
 بررس�ي نقاط ضعف و ق�وت نماز 
در اس�تان هاي مختل�ف كش�ور برگ�����زار مي ش����ود. 
 محمودمظفر دبير سللتاد اقامه نماز كشللور در مازندران بللا اعلام اين 
خبر گفت: از سال آينده اسللتان هاي شاخص از نظر عملكردهاي رشد 
فعاليت هاي نماز معرفي مي شوند.  دبير ستاد اقامه نماز كشور ادامه داد: 
يكي از بخش هايي كه در كشور به آن كم توجه شده است نمازهاي صبح 
است كه يا مساجد بسته است يا نمازگزاران كمي دارد كه بايد اثرات نماز 
صبح به مردم شناسانده شود و روحانيون در برپايي نماز صبح فعاليت 
بيشتري داشته باشللند.  مظفر با تأكيد بر حضور جوانان و نوجوانان در 
مساجد گفت: بايد اين قشللر براي برپايي نماز تشويق شوند و كاركنان 
ادارات را با برنامه ريزي براي رفع موانع به حضور در نماز جماعت تشويق 
كنيم.  قائم مقام ستاد اقامه نماز كشور خواستار شناساندن آثار و بركات 
نماز در بين نماز شد و افزود: ائمه جماعات و روحانيون با مردم ارتباط 

بيشتري برقرار كنند تا تأثير بيشتري بر مردم يك محل داشته باشند. 

در دو س�ال اخير ۶۵۰ دارالقرآن توسط      قم
آموزش و پرورش تأسيس شده است كه 
برنامه ريزي كرديم تا دو سال آينده 1۳۰۰ هزار دارالقرآن تأسيس كنيم. 
علي اصغر فاني وزير آموزش و پرورش در ديدار با آيت الله سبحاني مرجع 
تقليد شلليعيان با اعلام اين خبر گفت: سال گذشته شللاهد رشد تعداد 
دانش آموزان بوديم و ۲۵ هزار دانش آموز در كلاس اول بيشللتر شدند و 
امسال هم افزايش دانش آموز داشتيم كه اين موضوع قابل توجه است.  وزير 
آموزش و پرورش افزود: در دو سال اخير ۶۵۰ دارالقرآن توسط آموزش و 
پرورش تأسيس شده است كه برنامه ريزي كرديم تا دو سال آينده در هر 
منطقه آموزشي اي دو دارالقرآن تأسلليس كنيم و تعداد دارالقرآن هاي 
تأسيس شده توسط آموزش و پرورش را به ۱۳۰۰ هزار دارالقرآن برسانيم.  
فاني با بيان اينكه دانش آموزان قمي در زمينه حفظ و تدريس قرآن رتبه 
دوم را به خود اختصاص داده اند، بيان كرد: استان قم داراي ۱4۰ مدرسه 
امين است كه در هر مدرسه يك روحاني در ساعت آموزشي حضور دارد كه 
به نشر فرهنگ ديني و قرآني مي پردازند.  وي با بيان اينكه دولت يازدهم به 
نشر قرآن در جامعه توجه دارد و براي اين موضوع برنامه ريزي كرده است، 
گفت: دولت به موضوع امام شناسي توجه دارد چون دانش آموزان در زمينه 
ائمه )ع( اطلاعات كافي ندارند كه در اين زمينه ۱4 دوره كتاب امام شناسي 
در اختيار دانش آموزان مقطع ابتدايي و راهنمايي قرار داديم و مسابقاتي 

ايجاد كرديم تا دانش آموزان با اهل بيت )ع( آشنا شوند.    

 مراسم دهمين سالگرد شهادت 
سردار احمد كاظمي در اصفهان برگزار شد    
مراس�م بزرگداش�ت دهمين سالگرد      اصفهان
شهادت سردار شهيد حاج احمد كاظمي 
پنج ش�نبه در گلزار هميش�ه جاويد ش�هداي اصفهان برگزار شد. 
اين مراسم كه به همت خانواده شهيد والامقام سردار حاج احمد كاظمي 
برپاشده است با حضور گسترده رزمندگان دوران هشت سال دفاع مقدس 
و خانواده هاي معزز شهدا و با سخنراني حجت الاسلام والمسلمين ابطحي 
و مداحي مداحان اهل بيت همراه بود.  سللردار سرلشكر پاسدار شهيد 
احمد كاظمي در سال ۱۳۳7 در نجف آباد اصفهان ديده به جهان گشود.  
وي در بيست و سومين بهار زندگي خود، در اوايل سال ۵9 به كردستان 
رفت تا با رزمي  بي امان، دشمنان داخلي انقلاب را منكوب كند.  او دوران 
جواني خود را بللا لذت حضور در جبهه هاي نبرد از كردسللتان گرفته تا 
جاي جاي جبهه هاي جنوب در صف مقدم مبارزه با متجاوزان بعثي در 
سِلمت هايي چون دو سال فرماندهي جبهه فياضيه آبادان، شش سال 
فرماندهي لشكر 8 نجف، يكسال فرماندهي لشكر ۱4 امام حسين)ع(، 
هفت سال فرماندهي قرارگاه حمزه سيدالشهدا)ع( و قرارگاه رمضان و 

پنج سال فرماندهي نيروي هوايي گذراند. 

 اهداي فرش نفيس 6۳ متري 
به حرم مطهر امام حسين)ع( 

رئيس س�تاد بازس�ازي عتبات      همدان
عاليات هم�دان از اهداي فرش 
۶۳ متري به ارزش 1۳۰ ميليون تومان و تابلو فرشي با ۳ هزار گره و 
به ارزش 1۰۰ ميليون تومان براي حرم اباعبدالله حسين)ع( خبر داد. 
محمد علللي بادامي گفت: يللك خير با همللكاري چندتن از عاشللقان 
اباعبدالله)ع( يك تخته فرش ۶۳ مترمربع به ابعللاد 7×9 به ارزش ۱۳۰ 
ميليون تومان را براي باب الرأس حرم امام حسين )ع( بافته است، ضمن 
اينكه فرش دوم نيز با همين ارزش در حال آماده سازي است.  وي با اشاره 
به اهداي تابلو فرشللي با نام »السلللام عليك يا اباعبللدالله« به حرم امام 
حسين)ع( بيان كرد: همچنين تابلو فرش اهدايي با بيش از ۳ هزار گره 
ابريشم خالص و كرك توسللط بانوان بافنده آماده شده كه قاب آن نيز از 
چوب مرغوب گردو كه زيارت عاشورا بر آن خراطي شده آماده اهدا به موزه 
آستان اباعبدالله)ع( است و ارزش تقريبي آن بين 8۰ تا ۱۰۰ ميليون تومان 
برآورد شده است.  بادامي با اشاره به اهداي سه تخته فرش دستباف ديگر 
از سوي خيران همدان بيان كرد: سه تخته فرش معمولي و دستبافت ۶ 
متري با ارزش تقريبي هر تخته بين ۶ تا 8 ميليون تومان اهدا شده است.  
رئيس ستاد بازسازي عتبات عاليات همدان با اشاره به اينكه ستاد بازسازي 
بر اساس تأكيدات مقام رهبري در سللال 8۳ كار خود را آغاز كرد، اظهار 
داشت: اجراي اين كار به دست مجموعه هاي مردمي سپرده شده و سپاه 

قدس در خارج از كشور عهده دار اين وظيفه فرهنگي شده است. 

 گمركات استان بوشهر 
رتبه اول صادرات كشور را كسب كرد    

مديركل گمركات استان بوشهر گفت: بيش      بوشهر
از نيمي از صادرات غيرنفتي كشور از استان 
بوشهر صادر مي شود به گونه اي كه در يكسال گذشته از 4۰ ميليارد دلار 
صادرات، ۲۰ ميليارد دلار آن از گمركات اين اس�تان صادر شده است.
احمد پورحيدر در نشست با اعضاي تعاوني لنج داران ديلم، با بيان اينكه 
بندر ديلم داراي ظرفيت هاي مهمي در حوزه تجارت و بازرگاني دريايي 
است، اظهار داشت: بازرگانان بندر ديلم با بيشتر كشورهاي حوزه خليج 
فارس همكاري بازرگاني دارند و اين خود نقش مهم بندر ديلم را در تجارت 
دريايي نشان مي دهد.  وي با اشللاره به اجراي سامانه جامع امور گمركي 
در۶۰ گمرك كشور تصريح كرد: اين سامانه در پنج گمرك استان بوشهر 
از جمله ديلم براي تسريع در فعاليت هاي تجاري و رفاه فعالان اقتصادي 
نصب شده اسللت.  مديركل گمركات استان بوشللهر با تأكيد بر توسعه 
زيرساخت هاي گمركي و بندري در ديلم گفت: طرح توسعه زيرساخت هاي 
گمركي و بندري در ديلم تدوين شده كه تا اواخر همين ماه اين طرح ها به 
مرحله اجرا درمي آيد.  پورحيدر با اشاره به توسعه سيستم هاي سخت و 
نرم افزاري در گمرك ديلم گفت: تمام سيستم هاي سخت و نرم افزاري و 
ديتا درگمرك بندر ديلم به زودي راه اندازي مي شود.  وي با اشاره به آغاز 
فعاليت گمرك بندر امام حسن)ع( در شهرستان ديلم افزود: گمرك بندر 
امام حسن)ع( شهرستان ديلم با ايجاد اسكله اسللتاندارد و موقت براي 

پهلوگيري لنج با استقرار نيرو فعاليت خود را از سر مي گيرد.

 ايجاد زمينه فعاليت سرمايه گذاران ايراني 
در سليمانيه عراق

 رتبه دوم دانش آموزان قمي
در حفظ و تدريس قرآن كريم

راضيه كشاورز
   گزارش يك

 آغاز ساخت وساز 
در نخستين شهر خصوصي كشور   

مسائل و مشكلات شهر جديد      آذربايجان شرقي
ش�هريار و آخري�ن وضعيت 
پيش�رفت اجرايي و آماده س�ازي زيرس�اخت هاي اين ش�هر در 
نشس�تي با حضور اس�تاندار آذربايجان ش�رقي بررس�ي ش�د. 
استاندار آذربايجان شرقي در اين نشست بر همكاري همه دستگاه هاي 
اجرايي استان در تكميل زيرساخت هاي شهر جديد شهريار تأكيد كرد 
و گفت: اين شهر دستاورد جديدي براي استان آذربايجان شرقي خواهد 
بود.  اسماعيل جبارزاده با تأكيد بر اينكه شهر جديد شهريار بايد منطبق با 
آخرين الگوهاي شهرسازي دنيا ساخته شده و نمونه شهرسازي در كشور 
باشد، افزود: بايد شهري بسازيم كه تمام جاذبه هاي لازم را داشته باشد 
و مردم براي سكونت در آن علاقه مند باشند.  وي همچنين با بيان اينكه 
زمينه جذب سرمايه گذاري در شهر جديد شهريار فراهم است، گفت: آماده 
معرفي سللرمايه گذاران قوي براي اجراي طرح هاي شهري در اين شهر 
هسللتيم و مجري طرح نيز بايد در تمام امور پيشقدم باشد.  عضو هيئت 
مديره جهاد خانه سازي آذربايجان هم در اين نشست با اشاره به فعاليت 
بيش از ۲۰ پيمانكار براي آماده سازي زيرساخت هاي شهر جديد شهريار 
گفت: فاز اول اين شهر به وسعت ۲۶۰ هكتار آماده واگذاري است و سال 

آينده ساخت وساز واحدهاي مسكوني در آن آغاز خواهد شد. 

بافت هاي فرس�وده و ناكارآمد ش�هري بخش قابل توجهي از سطح شهر 
اصفهان و ساير شهرهاي كشور را تشكيل مي دهند. اين بافت ها از يك سو 
از طيف گسترده مشكلات كالبدي، عملكردي، ترافيكي و زيست محيطي 
رنج مي برند و از سوي ديگر مهم ترين پتانسيل شهرها براي استفاده از زمين 
جهت اسكان جمعيت، تأمين فضاهاي باز خدماتي و نيز بهبود زيست محيطي 
محسوب مي شوند. بافت فرسوده به رغم انسجام محله اي و بافت اجتماعي 
قوي نيز به واسطه موقعيت ش�هري خود در ميان ساير پهنه هاي شهري، 

از مش�كلاتي فراتر از نحوه ساخت وس�از و مس�ائل رنج مي برند. از اين رو 
دخالت در اين بافت ها صرفاً  نبايد از نوع اقدامات كالبدي باشد. فرسودگي 
بافت كه نتيجه فرسايش كالبدي، اقتصادي است به مرور موجب تضعيف 
امكان اس�تفاده مناس�ب و كارا از زمين و هدر رفتن زمي�ن در بخش هاي 
توانمند ش�هر � محدوده هاي مركزي و بافت قديمي � مي ش�ود. فضاهاي 
خالي و بافت هاي فرسوده در دل شهرها در حالي رها شده اند كه گسترش 
كالبدي شهر هر روز معضلي جديد بر مسائل و مشكلات موجود مي افزايد. 

منطقه استهبان در استان فارس بزرگ ترين قطب انجير كشور به شمار آمده 
كه محصول توليدي آن از شهرت جهاني برخوردار است. علاوه بر مزه و طعم 
بي نظير اين ميوه بهشتي، ديمي بودن كاش�ت اين محصول در استهبان 
باعث ش�ده تا از اين لحاظ نيز منحصر به فرد باشد. آمارها نشان مي دهد 

ويژگي هاي بي شمار انجير توليدي استهبان، سبب شده تا بالاترين ميزان 
صادرات اين ميوه در جهان را به خود اختصاص دهد. با تمام اين ويژگي ها، 
بروز برخي مشكلات از جمله شيوع بيماري موزائيك در سال هاي اخير 
باعث شد تا اين محصول روزهاي بدي را سپري كند و نيازمند حمايت باشد. 

محمدرضا سوري
   گزارش 2


